
door het slaapkamerraam naar
binnen geklommen, ontdekte daar
Charlie da Silva en toen waren de
rapen gaar. Waarom is de minister-
president zo terughoudend geweest
in die onderzoeken?

De hele situatie doet mij denken
aan een briefje dat een van zijn
voorgangers, minister-president Van
Agt, ooit stuurde aan de toenmalige
koningin Juliana waarin hij opmerkte
dat er in Nederland maar een de
baas was en dat was zij niet. Ik heb
een ernstig vermoeden dat de rollen
nu waren omgedraaid. Ik hoor graag
de reactie van de minister-president.

Ik ben benieuwd naar zijn
antwoorden op de vele vragen die
hier vanochtend zijn gesteld. Ik maak
met name de vragen van collega Bos
tot de mijne. Een ding staat voor de
fractie van de LPF nu al vast: de
werkelijke oorzaak van een crisis als
deze is de constitutionele monarchie
in haar huidige vorm. De negen-
tiende eeuwse vormgeving is hard
toe aan vernieuwing. Het rookgordijn
van de ministeriële verantwoordelijk-
heid moet worden opgetrokken.
Problemen in de privésfeer van het
Koninklijk Huis slaan te gemakkelijk
over naar de politiek met als gevolg
politieke onrust en instabiliteit. Een
lange reeks van affaires waaronder
die die wij vandaag bespreken,
vormt daarvan het bewijs. De Kamer
is het toneel van het zoveelste
koningsdrama.

Een meer fundamenteel punt voor
mijn fractie is dat uit democratisch
perspectief gezien de constitutionele
monarchie een aantal ongewenste
kenmerken heeft. Ik noem: een
onschendbaar staatshoofd, de
belangrijke rol van het staatshoofd
bij de kabinetsformatie, een wekelijks
gesprek tussen staatshoofd en
minister-president, het naar believen
kunnen ontbieden van ministers door
het staatshoofd en als gevolg
hiervan een veel te invloedrijk
Kabinet der Koningin dat taken
uitvoert die thuishoren bij het
ministerie van Algemene Zaken.

De leden van de fractie van de
Lijst Pim Fortuyn stellen de regering
en de Kamer voor om een speciaal
themadebat te wijden aan de
toekomst van onze monarchie.
Samen met de minister-president, de
minister van Algemene Zaken, de
minister van Bestuurlijke Vernieu-
wing en Koninkrijksrelaties, en de
minister van Justitie hopen wij bij
voorkeur begin volgend jaar in alle
rust, weg van de kritiek, te kunnen

debatteren. Wij verzoeken de
regering om een uitgebreide notitie
op te stellen over de toekomst van
de monarchie en de rol van het
staatshoofd. Deze kan dienen als
basis van die discussie. Wij hopen
van harte dat andere partijen van
deze gelegenheid gebruik zullen
maken. Dan kunnen wij nu een
luchtje gaan scheppen en genieten
van het Oranjezonnetje dat vandaag
nog volop over ons schijnt en
wellicht blijft schijnen.

De beraadslaging wordt geschorst.

De vergadering wordt van 13.17 uur
tot 14.20 uur geschorst.

De voorzitter: De ingekomen
stukken staan op een lijst die op de
tafel van de griffier ter inzage ligt. Op
die lijst heb ik voorstellen gedaan
over de wijze van behandeling. Als
aan het einde van de vergadering
daartegen geen bezwaren zijn
ingekomen, neem ik aan dat de
Kamer zich met de voorstellen heeft
verenigd.

Regeling van werkzaamheden
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De voorzitter: Ik stel voor, dinsdag
a.s. te stemmen over de motie-Slob
c.s. over een overzicht van in de
landbouwpraktijk ervaren knelpunten
rond vrijstellingen in de Wet op
belastingen van rechtsverkeer
(28207, nr. 4).

Ook stel ik voor, toe te voegen aan
de agenda voor volgende week het
wetsvoorstel Wijziging van de
Kieswet in verband met het besluit
van de Raad van de Europese Unie
van 25 juni 2002 en 23 september
2002 tot wijziging van de Akte
betreffende de verkiezing van de
vertegenwoordigers in het Europees
Parlement door middel van
rechtstreekse algemene verkiezingen,
gehecht aan Besluit 76/787/EGKS,
EEG, Euratom (Trb. 2003, 16) (28991).

Ik stel voor, aan de orde te stellen
in de vergaderingen van 11, 12 en 13
november de wetsvoorstellen:
- Vaststelling van de begrotingsstaat
van het Ministerie van Volkshuisves-
ting, Ruimtelijke Ordening en
Milieubeheer (XI) voor het jaar 2004
(29200-XI);
en de plenaire afronding van de
wetsvoorstellen:
- Wijziging van enkele belastingwet-

ten c.a. (Overige fiscale maatregelen
2004) (29035);
- Wijziging van de Wet inkomstenbe-
lasting 2001, de Wet op de loonbe-
lasting 1964 en enkele sociale
zekerheidswetten c.a. (Levensloop-
regeling) (29208);
- Wijziging van de Wet inkomstenbe-
lasting 2001, ter zake van het
bevorderen van de financiering van
de eigen woning met eigen middelen
(materiële implementatie
initiatiefwetsvoorstel-Hillen) (29209);
- Wijziging van enkele belastingwet-
ten c.a. (Belastingplan 2004) (29210).

Deze behandeling is inclusief de
stemmingen op donderdag 13
november, omdat deze wetsvoorstel-
len in de Eerste Kamer moeten
worden behandeld.

Verder stel ik voor, toe te voegen aan
de agenda van 4, 5 en 6 november
de wetsvoorstellen:
- Wijziging van de Wet medisch-
wetenschappelijk onderzoek met
mensen en de Wet op de
Geneesmiddelenvoorziening ter
implementatie van richtlijn nr.
2001/20/EG inzake de toepassing van
de goede klinische praktijken bij de
uitvoering van klinische proeven met
geneesmiddelen voor menselijk
gebruik (Wetenschappelijk onderzoek
met geneesmiddelen) (28804);
- Wijziging van de Landinrichtings-
wet en enige andere inrichtings-
wetten (positie van de Centrale
Landinrichtingscommissie) (28967);
- Invoering van een bijdrage van de
werkgever wiens werknemer op of
na het bereiken van de leeftijd van
57,5 jaar werkloos wordt (Wet
werkgeversbijdrage werkloosheidsla-
sten oudere werknemers) (28862);
- Aanpassing van de Auteurswet
1912, de Wet op de naburige rechten
en de Databankenwet ter uitvoering
van richtlijn nr. 2001/29/EG van het
Europees Parlement en de Raad van
de Europese Unie van 22 mei 2001
betreffende de harmonisatie van
bepaalde aspecten van het auteurs-
recht en de naburige rechten in de
informatiemaatschappij (PbEG L 167)
(Uitvoering richtlijn auteursrecht en
naburige rechten in de informatie-
maatschappij) (28482).

Overeenkomstig de voorstellen van
de voorzitter wordt besloten.

De voorzitter: Het woord is aan de
heer Timmermans.

De heer Timmermans (PvdA):
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Voorzitter. Ik wil namens de
PvdA-fractie een voorstel indienen
voor de agenda van vandaag. Omdat
het debat over het niet indienen van
een toestemmingswet nog wel enige
tijd zal duren, omdat de minister van
Buitenlandse Zaken vandaag niet
aanwezig is en omdat op de agenda
van de afgelopen Europese Raad
geen zeer dringende zaken stonden,
stel ik voor om de bespreking van
het verslag van de Europese Raad te
combineren met het algemeen
overleg binnenkort ter voorbereiding
van de volgende Europese Raad en
hierover vandaag dus niet meer te
debatteren.

De voorzitter: In het licht van de
agenda voor vandaag vind ik dit een
zeer constructief voorstel.

Mevrouw Vos (GroenLinks): Ik kan
mij dat goed voorstellen. Dit voorstel
hoor ik echter pas nu en ik heb
hierover nog geen contact kunnen
hebben met mijn collega Karimi, die
op dit onderwerp het woord voert. Ik
weet dat zij een aantal haar
aangelegen punten aan de orde
wilde stellen. Wanneer vindt dit
algemeen overleg dan plaats?

De heer Timmermans (PvdA): Dit is
binnen enkele weken, maar ik weet
het niet precies. Voor de goede orde
wil ik melden dat ik mijn best heb
gedaan om zoveel mogelijk
woordvoerders te bereiken. Mijn
excuses als dit in een incidenteel
geval niet is gebeurd. Het onderwerp
dat collega Karimi wilde bespreken,
is volgens mij het Midden-Oosten. Ik
weet dat zij dit graag met de minister
van Buitenlandse Zaken wilde doen
en die is er dus vandaag niet.

De voorzitter: Ik durf, als ik de heer
Timmermans en mevrouw Vos hoor,
te concluderen dat het voorstel van
de heer Timmermans de instemming
van de Kamer heeft. Aan mevrouw
Karimi, die de woordvoerder van de
GroenLinksfractie is, zie ik nu dat het
ook haar instemming heeft. Ik dank
de heer Timmermans nogmaals voor
zijn constructieve voorstel. Dit
betekent overigens niet dat de tijd
die was ingepland voor het debat
over de Europese top, nu geheel
moet worden besteed aan het andere
debat dat vandaag op onze agenda
staat, maar dat spreekt voor zich.

Aan de orde is de voortzetting van
het debat over de brief van het
kabinet over het niet indienen
van een toestemmingswet voor
het voorgenomen huwelijk van
Z.K.H. prins Johan Friso en
mevrouw M.M. Wisse Smit
(29241).

De beraadslaging wordt hervat.
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Minister Balkenende: Mijnheer de
voorzitter. De aanleiding tot dit debat
is de beslissing van de regering om
af te zien van de indiening van de
toestemmingswet voor het voorge-
nomen huwelijk van prins Friso en
mevrouw Wisse Smit. De Kamer
heeft aangegeven dat deze beslissing
terecht is genomen. De meeste
sprekers hebben dit expliciet naar
voren gebracht. Voorts hebben vele
woordvoerders aangegeven dat het
ernstig te betreuren valt dat deze
beslissing moest worden genomen.
Namens de regering hecht ik eraan
mij bij die woorden aan te sluiten. Ik
benadruk voorts dat het gebeurde
voor de betrokkenen zelf en voor de
koningin heel veel betekent.
Natuurlijk, prins Friso en mevrouw
Wisse Smit hebben een fout gemaakt
door ons onvolledig en onjuist te
informeren. Maar zij hebben hun
verontschuldigingen aangeboden en
daarvoor past respect. Toch kan
iedereen zich ongetwijfeld voorstel-
len wat dit alles in menselijk opzicht
betekent voor het verloofde paar zelf
en beide families. De heer Van der
Vlies sprak over een ’’menselijk
drama’’, mevrouw Vos gebruikte het
woord ’’pijnlijk’’ en zo heeft ieder het
op zijn of haar manier aangegeven.
Het paar aanvaardt nu de conse-
quenties van zijn handelen. Dat
betekent dat er een andere toekomst
ontstaat dan de verloofden voor
ogen hadden. Dat kost tijd en is niet
eenvoudig. Ik hoop en verwacht dat
daarbij hun privacy door iedereen
met begrip zal worden gerespec-
teerd.

Het is goed om met de Kamer te
spreken over de vraag of de regering
bij het treffen van de voorbereidin-
gen op weg naar de verloving al het
mogelijke heeft gedaan. Dat is de
formulering die de heer Van der Vlies
gebruikte. Daarbij merk ik graag het
volgende op. Bespreking en
beoordeling van de voorbereidingen
dienen plaats te vinden in het besef

van de werkelijkheid van toen,
waarbij ik mij realiseer dat de Kamer
vragen heeft op basis van de
werkelijkheid van nu. Ik zal met de
Kamer spreken over hetgeen ik heb
gedaan en waarvoor ik verantwoor-
delijk ben. De minister van BZK zal
ingaan op hetgeen de AIVD heeft
gedaan en, daarbij de minister van
Justitie waarnemend, ingaan op
eventuele vragen over de DKDB.
Misschien is het goed om op dit punt
even stil te staan bij de opmerking
die als eerste door de heer Rouvoet
is gemaakt. Het betreft de opmerking
die ik bij de persconferentie heb
gemaakt over de verantwoordelijk-
heid van mijzelf en die van de
minister van BZK. De heer Rouvoet
heeft trefzeker aangegeven hoe de
verantwoordelijkheidsverdeling
tussen de minister-president en de
minister van BZK is. Er is geen
sprake van het afschuiven van
verantwoordelijkheid, zo zeg ik in het
bijzonder tegen de heer Bos, maar
wel van het markeren wie verant-
woordelijk is voor wat. Ik heb nota
genomen van de opmerking van de
heer Van Aartsen over de mimiek,
maar ik moet zeggen dat ik voor dit
debat de opmerking van de heer
Rouvoet de meest belangwekkende
vond.

Ik ga eerst in op het vraagstuk van
de ministeriële verantwoordelijkheid.
Vervolgens ga ik in op de beslissing
van de regering tot het niet indienen
van de toestemmingswet. Daarna zal
ik ingaan op de zaak ten principale,
namelijk de vraag wat de chronolo-
gie van de kwestie is. Wat gebeurde
in 2001, wat in 2002 en wat tot 16
juni van dit jaar, en wat is daarna
gebeurd? Ten slotte zal ik een aantal
conclusies trekken en stilstaan bij de
actualiteit. Zoals ik al opmerkte, zal
de minister van BZK meer in het
bijzonder stilstaan bij de AIVD.

In de bijdragen van de geachte
afgevaardigden zijn verschillende
vragen gesteld over de manier
waarop – ik formuleer het wat breed
– bepaalde gebeurtenissen zich
verhouden tot de ministeriële
verantwoordelijkheid. De kern van de
systematiek van die verantwoorde-
lijkheid is aanspreekbaar zijn en
verantwoording afleggen. Samen
met de minister van BZK leg ik hier
en nu ten volle en in alle openbaar-
heid, voor zover dat mogelijk is,
verantwoording af aan de volksverte-
genwoordiging. Dat doe ik in vervolg
op onze verantwoording in zowel de
brief van vrijdag 10 oktober als de
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